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سیاسی

سرویس سیاسی - فریدون عطار فعال سیاسی می گوید که علی شمخانی 
در سایه تجربه موفقی که برای احیای روابط ایران و عربستان داشت، از طرف 

همان نهادهای بالادستی به این منظور انتخاب شده است.
در حالی برخی رسانه ها خبر داده اند که علی شمخانی، دبیر سابق شورای عالی 
امنیت ملی، خود را برای حضور در کارزار انتخابات ریاســت جمهوری آماده 
می کند که این روزها شاهد دو برداشت متفاوت از او هستیم.  از یک سو طبق 
برخی اخبار، علی شمخانی مسئولیت مذاکرات هسته ای را برعهده گرفته است 
و در سوی دیگر از او به عنوان چهره ای یاد می شود که در سال های پایانی دولت 
حسن روحانی از جدی ترین موانع احیای برجام بود. حال سؤال اینجاست که 
اگر این ادعا نزدیک به واقعیت باشد، چگونه علی شمخانی می تواند مسئولیت 
مذاکراتی را برعهده بگیرد که هدف غایی آن، احیای برجام اســت؟ اساسا این 

تضاد چگونه توجیه پذیر است؟
محمــود واعظــی، رئیس دفتر رئیس جمهوری در دولــت دوازدهم، در 
گفت وگویی به تغییر نقش و ماهیت علی شمخانی در مذاکرات برجامی اشاره 
کرد و عنوان کرد که »من در جلسه  ای مفصل با ایشان )شمخانی( صحبت کردم 
و گفتم منافع کشــور در این است که بالاخره یک روابط شفاف و روشنی بین 
دبیر و رئیس جمهوری باشد، اما نشد و تا روز آخر هم نشد. البته آقای روحانی 
شــخصا مســئله برجام را دنبال می کرد و خیلی مشخص بود، اما اگر دبیرخانه 
همسو بود، می توانست به راحتی حل شود. چه بسا می توانم بگویم اگر دبیرخانه 

همسو بود، در دولت دوازدهم امضا می شد«.  
در حالی با توجه به گفته های محمود واعظی می توان چهره ای ضدبرجامی 
از علی شمخانی در مقام دبیر سابق شورای عالی امنیت ملی ترسیم کرد که طبق 
برخی ادعاها، او از فروردین ماه ســال جاری به عنوان مســئول مستقیم پرونده 
مذاکرات هســته ای انتخاب شده اســت که در صورت صحت، نشان می دهد 
او هم بر مذاکرات امیرســعید ایروانی به عنوان نماینده ایران در سازمان ملل با 
جانشین رابرت مالی و هم بر مذاکرات چند هفته گذشته در عمان نظارت داشته 
و با مسئولیت او این مذاکرات پی گرفته شده است.   هرچند که ناصر کنعانی، 
سخنگوی وزارت امور خارجه، در نشست خبری دوشنبه هفته جاری خود و 
در واکنش به ادعای واگذاری پرونده  هسته ای به شمخانی از اظهارنظر شفاف 
سر باز زد و تأکید کرد که درباره ادعای غیرمستقیم در برخی از شبکه ها نکات 
خاصی برای عرض ندارم. اما به گفته او، »هیئت مذاکره کننده ایران درباره رفع 
تحریم ها با اشراف و راهنمایی مقام های بالادستی نظام به پیش برده می شود و 
این هیئت در این چارچوب از همه ظرفیت ها برای موفقیت استفاده کرده است 

و رایزنی های خود را در راستای رفع تحریم ها ادامه خواهد داد«.
تناقضات دبیر سابق شعام چگونه توجیه پذیر است؟

فریدون عطار تناقضات علی شــمخانی درباره مذاکرات برجامی را ناظر 
بــه همین جمله پایانی ناصر کنعانــی می داند و تأکید دارد که »چون مذاکرات 
هسته ای امری فراقوه ای است و باید درباره روند و جزئیات آن یک اجماع نظر 
و چراغ ســبز از نهادهای بالادستی انجام شود، بنابراین علی شمخانی در مقام 
دبیر وقت شــورای عالی امنیت ملی در دوره حسن روحانی و در دوماهه اخیر 
)فروردین و اردیبهشت ماه( با نگاه شخصی وارد مذاکرات برجامی نشده است؛ 
بلکه بر حسب وظیفه ای که به او محول شده و به تناسب شرایط، نقش آفرینی 
کرده اســت و این گونه می توان تناقض درباره نگاه برجامی شمخانی را تبیین 

و توجیه کرد«.
 این تحلیلگر ارشــد حوزه بین الملل در تشــریح گفته خود اعتقاد دارد 
که »علی شــمخانی، همان فردی بود که در دولت یازدهم به عنوان دبیر وقت 
شورای عالی امنیت ملی با مذاکرات هسته ای و حصول برجام موافق بود؛ چراکه 
کل نظام با آن همســو بود«. اما به گفته عطار، »پس از مجموع تحولاتی که به 
دنبال خروج دونالد ترامپ از برجام، ترور ســردار ســلیمانی و مسائل دیگر 
شــکل گرفت، نهادهای فرادستی به این جمع بندی رسیدند که گفت وگوهای 
وین برای احیای برجام در این شــرایط نمی تواند گره گشــا باشد«.  با توجه به 
آنچه گفته شد، این کارشناس باور دارد که »خروجی چنین نگاهی موجب شد 
تا در همان زمان از ظرفیت دبیر وقت شورای عالی امنیت ملی برای کارشکنی 
و ایجاد مانع در این زمینه اســتفاده شــود«.  عطار ادامه می دهد که »اکنون هم با 
توجه به شرایط بحرانی اقتصاد داخلی و همچنین وضعیت ملتهب در منطقه  و 
جهان، شاهد وضعیت متفاوتی هستیم و به دنبال آن، همین نهادهای فرادستی 
به این ارزیابی و جمع بندی نهایی رسیده اند که ادامه مذاکرات در راستای احیای 
برجام می تواند نتیجه بخش باشد«؛ پس به نظر او در سایه کارنامه ای که دولت 
سیزدهم و مشخصا علی باقری کنی به عنوان معاون سیاسی وزارت امور خارجه 
و مذاکره کننده ارشــد در دوسال و نیم گذشته داشته است، اکنون تلاش شده با 
تغییر ریل، این مذاکرات به نتیجه برسد.  در نتیجه این تحلیلگر حوزه بین الملل 
می گوید که علی شمخانی در سایه تجربه موفقی که برای احیای روابط ایران و 
عربستان داشت، از طرف همان نهادهای بالادستی به این منظور انتخاب شده 
اســت. اگرچه عطار یادآور می شود در شــرایط کنونی مذاکرات برای احیای 
برجام در دستور کار نیست و صرفا موضوع کنترل بحران و عدم تصاعد تنش 
بین تهران و واشنگتن در جریان است، اما هم زمان یادآور می شود که وضعیت 
کنونی مذاکرات چراغ خاموش تهران و واشنگتن در مسقط، شبیه به وضعیت 
ســال های پایانی دولت محمود احمدی نژاد است که همان زمان هم مذاکرات 
پنهانی در عمان انجام شد که نهایتا به گفت وگوهای دولت روحانی و حصول 
برجام منتهی شد. در نتیجه به گفته عطار، »امکان دارد که تغییر ریل از مذاکرات 
از وزارت امور خارجه به علی شــمخانی، زمینه ای برای مذاکرات مفصل تری 
باشــد که پس از انتخابات ریاست جمهوری در ایران و آمریکا برای رسیدن به 

توافق بزرگ تر و پایدارتر انجام شود«.

ســرویس سیاسی - رئیس دفتر رئیس جمهورگفت: دولت بنای معرفی 
نامزد برای انتخابات ریاست جمهوری ندارد، شخصیت های فراوانی در دولت 

و خارج از دولت داریم که ظرفیت ادامه کار را دارند.
غلامحسین اسماعیلی در حاشیه حیاط دولت در خصوص پیگیری سانحه 
ســقوط بالگرد رئیس جمهور اظهار داشت: ستاد کل نیروهای مسلح اطلاعیه 
اولیه را داده است، بحث فنی است بنابراین زمان و کیفیت را باید آنها بگویند، 
تشخیص و پاسخ را هم آنها باید بدهند. نماینده ای از دولت در جلسات شرکت 
می کند لذا ستاد کل نیروهای مسلح موضوع را با جدیت بررسی می کند و هم 
از نظر زمان و ماهیت اطلاع رســانی می شــود. اسماعیلی درباره اینکه دولت 
نامزدی برای ریاست جمهوری معرفی می کند افزود: دولت بنای معرفی نامزد 
ندارد، اما کشــور ما ســرمایه های خوب و شخصیت های فراوانی را در دولت 
و خــارج از دولت دارد که ظرفیت ادامه کار را دارند. گرچه برای من به عنوان 
یکی از نزدیک ترین افراد به شهید آیت الله رئیسی هیچکدام از آنها نمی توانند 

جای او را پر کنند. 
رئیــس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه دولت بنای برگزاری انتخابات را 
دارد، گفــت: احتمال آمدن برخی دولتمردان بــه میدان وجود دارد چرا که در 
دولت های قبلی هم این گونه بوده اســت. اگر به ادوار انتخابات گذشــته نگاه 
شود در بین نامزدهای انتخابات بعضی از اعضای دولت حضور داشتند. آنها از 
زمان کاندیداتوری به عنوان یک نامزد انتخابات شناخته می شوند. وی در پاسخ 
به سوالی درباره توصیه به دولت بعدی گفت: مردم خواسته هایشان را از دولت 
بعدی با حضور و تجلیلی که از آرمان و اهداف رئیس جمهور شهید داشتند بیان 
کردند. این حضور مردم تداوم مسیر دولت آیت الله رئیسی را نشان داد، خواسته 

ما هم حرف مردم است بنابراین به حرف مردم توجه کنند.

سرویس سیاسی - وزیر اقتصاد 
و امور دارایی گفت:برای تسهیل بهبود 
محیط کسب و کار شرایط سخت و غیر 

ضرور حذف شد.
ســید احســان خانــدوزی در 
حاشــیه نشست هیأت دولت در جمع 
خبرنگاران افزود: در اجرای حکم قانون 
تسهیل بهبود محیط کسب و کار، دولت 
مکلف شــده بود که شــرایط سخت، 
دشــوار و غیر ضروری را از مجوزهای 
کسب و کاری که مصوبه هیأت وزیران 

داشــتند بردارد و کار فعالان اقتصادی را تســهیل کند؛ امروز در هیأت دولت این 
موضوع کلید خورد. وی یادآور شــد: اولین مصوبه هیأت دولت در مورد حذف 
شرایط سخت و غیر ضرور بود، در ۱۵ مورد از مصوبات دولت های قبل شرایطی 
حذف شــد از جمله در مورد مجوزهای دفاتر خدمات مســافرتی و گردشگری 
حداقل سن، مدرک تحصیلی، سابقه، مساحت دفتر، عبارت محل مناسب حذف 
شــد. وزیر اقتصاد و امور دارایی با بیان اینکه برای دانشجویانی که هنوز سربازی 
نرفتند و معافیت تحصیلی دارند مصوباتی داشــتیم، اظهــار کرد: از این پس این 
دانشــجویان خواهند توانست همه مجوزهای کســب و کاری که منوط به پایان 
خدمت بود کسب کنند و فضای بازی برای ورود دانشجویان به بازار کار فراهم شد. 
خاندوزی در مورد آخرین دستور رئیس جمهور به او، بیان کرد: روز جمعه و قبل از 
این حادثه، در سفر استانی مازندران آقای رئیس جمهور الزام کردند که دستگاه های 
اجرایی برای اینکه پروژه های ناتمام عمرانی خود را به سرانجام برسانند، حتما از 
منابع غیر مولد خودشــان اســتفاده کنند و منتظر تزریق بودجه از سازمان برنامه و 
بودجه نباشــند. وی اضافه کرد: مصادیقی در این مورد در اســتان مازندران برای 
تکمیل پروژه مطرح شد که دستگاه اجرایی مربوطه، 8 هکتار زمین در نقطه خوب 
داشت و پیشنهاد دادیم که از محل مولد سازی برای وزراتخانه متبوع استفاده شود 
و صرف پروژهای نیمه تمام خودش شود؛ رئیس جمهور نیز دستور داد که سریعا 
این کار انجام شود. وزیر اقتصاد و امور دارایی در پاسخ به سوالی در مورد نرخ سود 
بانکی، گفت: دستور آقای مخبر این بود که مصوبه شورای پول و اعتبار باید مراعات 
شود و با برخی مدیران بانکی که از مصوبه شورای پول و اعتبار درباره سود بانکی 

تخطی کرده بودند برخورد شد.

سرویس سیاسی - نتیجه چنین روش تبعیض آمیزی این می شود که اصحاب 
مطبوعات مستقل آنطور که دلخواهشان است نمی توانند به وظایف خود عمل کنند 
و در مقابل، رسانه های وابسته برای خوشامدن اصحاب قدرت چنان مبالغه می کنند 
که گوئی در یک مدینه فاضله با حکمرانانی همچون سلمان و ابوذر زندگی می کنند 

و هیچ نقطه  ضعفی در هیچیک از امور وجود ندارد!
روزنامه جمهوری اســلامی نوشت: شــرایط سخت اقتصادی، عرصه را بر 

مطبوعات مستقل تنگ کرده و امکان فعالیت دلخواه را از آنها گرفته است.
 دولتمردان نیز از نشریات وابسته به خود حمایت می کنند و برخلاف موازین 
قانونی، رسانه های منتقد را به شکل های مختلف مورد بی مهری قرار می دهند. آنان 
در شعارهائی که می دهند و سخنانی که می گویند وانمود می کنند مطبوعات از نظر 
آنها محترمند و اصحاب رسانه باید مورد تکریم قرار گیرند ولی در عمل از اعِمال 
تبعیض در اجرای وظایف قانونی در قبال مطبوعات تا تحریم اقتصادی و وارد کردن 
سایر فشارها بر آنها دریغ نمی نمایند.  نتیجه چنین روش تبعیض آمیزی این می شود 
که اصحاب مطبوعات مستقل آنطور که دلخواهشان است نمی توانند به وظایف 
خود عمل کنند و در مقابل، رسانه های وابسته برای خوشامدن اصحاب قدرت چنان 
مبالغه می کنند که گوئی در یک مدینه فاضله با حکمرانانی همچون سلمان و ابوذر 
زندگی می کنند و هیچ نقطه  ضعفی در هیچیک از امور وجود ندارد! این برخورد 
متأسفانه مختص یک دولت نیست و دولت های مختلف با اندکی تفاوت دچار این 
تنگ نظری هســتند.  غفلت بزرگ دولتمردان در عصری که ارتباطات حرف اول 
را می زند اینســت که قدرت شگفت انگیز فضای مجازی را نادیده می گیرند. آنها 
تصور می کنند با در اختیار داشتن رسانه ملی و چندین روزنامه و نشریه وابسته به 
خود می توانند افکار عمومی را در قبضه قدرت خود داشته باشند و به همان مسیری 
هدایت کنند که می خواهند. با اینکه در ایران برخلاف کشورهای همسایه، رادیو و 
تلویزیون در انحصار دولت و حکومت است، فضای مجازی اکنون افکار عمومی 
را در اختیار دارد و در شــکل دادن به نقشــه راه برای اکثریت مردم، پیروزمندانه به 
پیش می تازد.   از این بابت نه تنها خرسند نیستیم بلکه نگرانیم ولی نگرانی بالاترمان 
اینست که دولتمردانمان حاضر نیستند با پذیرفتن واقعیت های جامعه، نگاه خود 
به مقولاتی مانند فرهنگ، هنر و مطبوعات را تغییر بدهند و کاری کنند که حرف 
و حکم و نظرشان بر دل ها بنشینند و با مردم و اصحاب رسانه ارتباط قلبی برقرار 
کنند نه ارتباط خشــک مبتنی بر فرمول های بخشنامه ای. دولتمردان اگر با قلب ها 
ارتباط برقرار کنند، بر تمام رسانه ها حتی فضای مجازی غلبه خواهند کرد. در چنان 
شرایطی هیچ نیازی به اسطوره سازی، توسل به ظواهر و داستان سرائی برای موفق 
جلوه دادن افراد مورد نظر خود نخواهند داشت و به این واقعیت ایمان می آورند که 

مُشک آنست که خود ببوید نه آنکه عطار بگوید.

سرویس سیاسی -  مهدی آیتی درباره این که طی روزهای آینده قرار است 
در کشــور انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری برگزار شود، آیا فضا برای همه 
جریان ها و طیف های سیاســی باز خواهد شــد، گفت: ما در شرایطی هستیم که  
رادیکالســیم  هر روز در کشور قوی تر می شود، علتش هم این است که متاسفانه 
سال هاست خودی و ناخودی در کشور راه انداخته ایم.  این فعال سیاسی اصلاح 
طلب با بیان این که بحث خودی و غیر خودی آسیب های فروانی به منافع ملی ما 
زده است، اظهار داشت: سال های گذشته شعار خالص سازی دادیم؛ این خالص 
سازی و جدا کردن خودی و غیر خودی کل مملکت را دو قطبی کرده است. آیتی 
تاکید کرد: این دوقطبی متناقض و متضاد است. مردم این چیزها را می فهمند و چون 
این چیزها را متوجه می شوند، شما می بینید زیر 8 درصد در مرحله دوم انتخابات 
شرکت می کنند. مشــارکت عمومی را سال هاست از دست داده ایم. توجه داشته 
باشید مشارکت عمومی مساوی با رضایت عمومی است، هر وقت رضایت عمومی 
بالا رود، مشارکت عمومی هم بالا می رود، هر وقت رضایت عمومی پایین بیاید، 
مشــارکت پایین می آید، این امر یک فرمول و قانون دو طرفه است. نسبت آن هم 
برد-برد و باخت-باخت است. ولی ما با کارهایی که خودمان می کنیم باعث شدیم 
که نارضایتی زیاد شود برای همین هم مشارکت زیر 8 درصد می شود و این برای 
جمهوری یک خطر است که از جمعیت ملت بزرگ و شرافتمند ایران ما نتوانیم 
بالای 8 درصد پای صندوق بیاوریم. این مسئله و نگرانی الان هم وجود دارد.  وی 
بیان کرد: هیچ چشم انداز سیاسی وجود ندارد که درهای سیاسی باز شده باشد و 
یا ما شاهد فضای بهتر و معتدل تری در کشور باشیم که چند صدایی ایجاد شود و 
بعد جناح ها و تفکرات مختلف به میدان بیایند و ما مردم را با تفکرات مختلف پای 
صندوق ها ببینیم، این طور نیست الان فقط یک تفکر و صدا حاکم است، این صدا 
و تفکر هم به دنبال مشــارکت دیگران نیست و متاسفانه این روند در کوتاه  مدت 

قابل اصلاح نیست.

شاید تغییر ریل زمینه  برای مذاکرات 
مفصل تر باشد

اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات دولت:

دولت بنای معرفی نامزد برای 
انتخابات ریاست جمهوری ندارد

خاندوزی در حاشیه جلسه هیأت دولت مطرح  کرد؛

شرط پایان خدمت برای تسهیل کسب و 
کار دانشجویان حذف شد

روزنامه جمهوری اسلامی نوشت :

دولتمردان به رسانه های منتقد
 بی مهری می کنند

آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب  :

بحث خودی و غیرخودی مملکت را دو 
قطبی کرده است

پزشکیان فعال سیاسی :

مستقلین نبودند، قالیباف هرگز این رأی را نمی آورد

سرویس سیاسی - پزشــکیان گفــت: شخصا 
اعتقاد دارم هر اندازه افراد بیشتری از سلایق مختلف، 
فرصت حضور در انتخابات را داشته باشند، مشارکت 
مردم در انتخابات هم بیشتر می شود. با این نیت، با امید 
به خدا و با تکیه بر مردم اگر مشــکلی پیش نیاید، در 
انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم ثبت نام می کنم.

 مســعود پزشکیان در گفتگویی دیدگاه خود در 
باره انتخابات ریاست جمهوری را بیان کرده است.

 بخش هایی از این گفت و گو را می خوانید:
اگرچــه ثبت نام نامزدهــای مختلف از 
ســایق گوناگون در انتخابات اثرگذار است 
اما قفل مشــارکت مردم در انتخابات به دست 
حاکمیــت و شــورای نگهبان باز می شــود. 
حاکمیت برای افزایش مشارکت چه المان هایی 

را باید مورد توجه قرار بدهد؟
اگر اجازه داده شود سلایق مختلف از جریانات 
گوناگون در مرحله نهایی انتخابات حضور یابند، طبیعتا 
افرادی که با جریان و ســلیقه یاد شده ارتباط دارند و 
سمپات آنها هستند، هم خودشان وارد صحنه انتخابات 
می شــوند، هم اطرافیان و نزدیکان خود را تشویق به 
حضور در انتخابات می کنند. در نقطه مقابل هر اندازه 
تک صدایی در انتخابات بیشتر باشد و تنها یک جریان 
در انتخابات حضور فعال داشته باشد، انتخابات سوت 
و کورتر و با مشــارکت کمتر برگزار می شــود. باید 
توجه داشــت انتخابات چهاردهم ریاست جمهوری 
مانند سال های قبل همزمان با انتخابات شورای های 
شهرها نخواهد بود.  این موضوع باعث می شود مردم 
فقط برای انتخابات ریاست جمهوری پای صندوق ها 
حاضر شوند، در یک چنین شرایطی اگر تنها نامزدهای 
یک گروه اقلیت در انتخابات حاضر شوند، مشارکت 
کاهش می یابد. این کاهش حضور به هیچ وجه به نفع 
نظام و کشور نیست. هر اندازه که بتوان افراد شناخته تر 
شــده، با مقبولیت بیشــتر و با طرفداران افزون تر در 
انتخابات حاضر شــوند دســتاوردهای بیشتری هم 

کسب می شود.
یکــی از ابهامات جدی در انتخابات پیش 
رو نحوه کنشگری اصاح طلبان در انتخابات 
اســت. برخی نشانه ها حاکی است که جریان 
اصاحــات در ایــن دوره از اعــان نامزدی 
چهره های خاص پرهیز کرده تا پس از پایان 

ثبت نام ها و بررســی صاحیت ها، تصمیم 
نهایی اتخاذ شــود. این رویکــرد در جریان 

اصاحات را چطور ارزیابی می کنید؟
 فعلا اطلاعات خاصی ندارم، از طرف دوســتان 
اصلاح طلب هنوز هیچ پیام یا پالس خاصی دریافت 
نکرده ام که آیا می آیند یا نه؟ ظاهرا فعلا در حال بحث 
و تبادل نظر هســتند. اما به نظرم، فارغ از اینکه شورای 
نگهبان ردصلاحیت می کند یا نه، مشارکت کردن، وارد 
میدان شدن و رونق بخشیدن به انتخابات در راستای 
منافع ملی اســت. اینکه از یک طرف، افراد سیاســی 
متخصص حضور پیدا کنند و از ســوی دیگر به مردم 
هم گفته شــود که مصالح و خواسته های آنان از این 
طریق بهتر محقق می شــود، کشور را به سمت جلو 

هدایت می کند. 
تجربه امــا ثابت کرده کــه به رغم این 
حضور اگــر با تیــغ تیــز ردصاحیت ها 
نامزدهای اصاح طلــب و میانه رو از میدان 
به در شوند، باعث سرخوردگی افکار عمومی 

می شود. این طور نیست؟
 بلــه، اگر همه این تلاش هــا صورت بگیرد اما 
شــورای نگهبان در مرحله پایانی بررسی ها، اقدام به 
ردصلاحیت گسترده افراد کند یا از عدم احراز صحبت 
کند، نتیجه بخش نیســت. من یا افرادی مانند من مهم 
نیستند مهم این است که مردم پای صندوق های رای 
حاضر شــوند و در فضای بین المللی این پالس صادر 
شود که انتخابات در ایران با مشارکت بالا انجام شده 
است.  شــما انتخابات اخیر تهران را ببینید؛ 8 درصد 
مشــارکت مردم به هیچ وجه قابل دفاع نیست. نباید 
کاری کرد که کشــور به این وضع بیفتد. به جای نقد 
دیگــران، باید خودمان را نقد کنیم و ببینیم چه اتفاقی 
رخ داده کــه پس از ۴۵ ســال و به رغم امکانات بالا، 
پول فراوان و قدرت مســلط و... به جای اینکه مردم 
راغب تر به مشارکت بشوند، دلزده تر و دورتر شده اند. 
در صورتی که به درستی عمل شده و از ظرفیت ها برای 
حل مشــکلات مردم استفاده می شد، تصور نمی کنم 

مردم بی تفاوت می نشستند.
از انتخابات ریاســت جمهوری فاصله 
بگیریم و به انتخابات هیات رییســه امروز 
مجلس بپردازیم. فراکســیون مســتقلین و 
اصاح طلبــان کنشــگری قابل توجهــی در 

انتخابات هیات رییسه داشتند. درخصوص 
فعالیــت ایــن طیــف در مجلــس توضیح 

می فرمایید؟
 به این فراکسیون دیگر نمی توان عنوان فراکسیون 
اقلیت گفت. گروهی بســیار تعیین کننده در مجلس 
دوازدهم هســتند که کنشگری آنها مبتنی بر مطالبات 
مردم و منافع ملی است. گمان می کنم اگر رای مستقلین 
نبــود، قالیباف هرگز یک چنین رایی را نمی آورد.  در 
صورت عدم مشــارکت مستقلین و اصلاح طلبان در 
رای به قالیباف احتمال داشت انتخابات هیات رییسه به 
دور دوم کشیده و مشکلات بسیاری ایجاد شود. اتفاقا 
رفتار مســتقلین و نوع رای دادن آنها نشــان داد که در 
مجلس دوازدهم تعیین کننده خواهند بود. خوشبختانه 
افراد خبره و کارشناســی هم بین بچه های مســتقل 
وجود دارد. نمایندگانی که هم تجربه دارند، هم سابقه 
مدیریــت دارند و هم از نظر علمی نمایندگان عالمی 
هستند. معتقدم اگر قصد داریم مملکت درست شود 
بایــد با تعامل جلو برویم. اگر بخواهیم جناحی عمل 
کرده و به رویکردهای کارشناســی بی تفاوت باشیم، 

کارها پیش نمی رود.
۳ معضــل مهم در کشــور وجــود دارد 
که مــردم را آزار می دهد؛ یکی طرح صیانت 
از فضای مجازی اســت. دومیــن موضوع 
رفتارهای سلبی در بحث حجاب و عفاف است 
و نهایتا مشکات معیشتی مردم. آیا از ظرفیت 
مســتقلین و اصاح طلبان مجلس می توان 

برای حل و فصل این نگرانی ها بهره برد؟
 هــر راهی که طی شــود و نتیجه عکس بدهد، 
عقل و منطق حکم می کند که ادامه داده نشود. متاسفانه 
در کشور برخی افراد و گروه ها تجربیات اشتباه قبلی 
را دوباره تکرار می کنند. برخوردهای ســلبی بر سر 
موضوعات فرهنگــی و اجتماعی یکی از این موارد 
اســت.  اگر روش هایی که برخــی افراد و گروه ها به 
کار می برند، درســت بــود که وضعیت مملکت این 
نبود. معتقدم نباید جامعه را به ســمت تقابل با دین و 
رویارویی با مذهب ســوق داد. منطق به ما می گوید، 
آموزش بدهیم، فرهنگ سازی را مورد توجه قرار داده و 
نسل های نو را تربیت کنیم. ما باید از این داشته ها استفاده 
کنیم.  مردم را باید با زبان خوش جذب کنیم. با دستور 
و امر و نهی که مشکل حل نمی شود. امام جمعه شهید 
ما اگر رویکردهای سلبی داشت و مدام دستور می داد 
و بخشــنامه صادر می کرد این همه در جذب دل های 
مردم توفیق نداشت. امروز اصول جدید مدیریت در 
جهان، مبتنی بر امر و نهی نیست، بلکه مبتنی بر ایجاد 
اعتماد )leadership( اســت. صاحب یک کسب و 
کار، مدیر یک کارخانه و مســوول یک دســتگاه اگر 
می خواهد موفق باشد و در رقابت برنده شود باید در 
دل کارگران، کارمندان و مردم خود نفوذ کند تا از طریق 
مشارکت نیروهایش بتواند ارزش افزوده خلق کند. امر 
و نهی حتی اگر در ظاهر منجر به اجرای کاری شــود 
اما کیفیت و دقت موردنظر را نخواهد داشت، بنابراین 
رونــد کلی مدیریت در جامعه باید مبتنی بر مدیریت 
کیفیت باشد. مدیریت رهبران از طریق جذب قلوب 
کارمندان و پرســنل و مردم ایجاد می شود. مدیریت و 
رهبری مبتنی بر امر و نهی هم ممکن اســت در ظاهر 
دستاوردهایی داشته باشــد اما کیفیت رهبری کیفی 
بسیار بیشتر است. برای تربیت های اجتماعی به جای 
رفتارهای خشن و دلخراش، باید الگوهای انسانی و 

عاطفی ایجاد کرد.

به این فراکسیون دیگر نمی توان عنوان فراکسیون اقلیت گفت. گروهی بسیار تعیین کننده در مجلس دوازدهم هستند که کنشگری آنها مبتنی 
بر مطالبات مردم و منافع ملی است. گمان می کنم اگر رای مستقلین نبود، قالیباف هرگز یک چنین رایی را نمی آورد.

 

ســرویس سیاســی - اگــر در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۹۲ شورای مرکزی جبهه 
پایداری با وجود داشــتن ســه نامزد، در نهایت با 
حمایــت قاطع مرحوم آیــت الله مصباح یزدی از 
لنکرانی، باقری لنکرانی را به عنوان نامزد نهایی این 
جریان و منتخب خود معرفی کرد، این بار از حضور 
پدرخوانده ای در این سطح که حجت را بر آن ها در 
انتخابات ریاست جمهوری ۹۲تمام کرد، محروم 
هستند و بعید است بتوانند به اجماع نظری در میان 

خود بر سر نامزد اصلح برسند.
جبهه پایداری این روزها درحالی خود را برای 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری آماده 
می کند که به نظر می رسد اعضایش برای انتخاب 
نامزد اصلح به اختلاف خورده اند.  از یکسو خبرها 
حاکی از آن است که بخشی از این جریان تصمیم 
گرفته سعید جلیلی را به عنوان نامزد مطلوب خود 
به عنوان ادامه دهنده راه »شهیدجمهور« معرفی کند 
و از سوی دیگر خبرها از انتخاب پرویز فتاح، رئیس 
ســتاد اجرایی فرمان امام توسط بخش دیگری از 
اعضای این جریان به عنوان نامزد اصلح حکایت 
می کند. حتی خبرهای رســیده حاکی از آن بود که 
صادق محصولی، دبیــرکل جبهه پایداری ظاهرا 

تصمیم گرفته این بار در انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم، پشــت پرویز فتاح به عنوان کاندیدای 
اصلح قرار گیرد و با توجه به اعلام نامزدی ســعید 
جلیلی برای ریاســت جمهوری از او برای رسیدن 
به پاستور حمایت نکند.  در این میان خبر دیگری 
هم منتشر شد که خبر از نامزدی صادق محصولی 
در انتخابــات ریاســت جمهوری می داد. هرچند 
این خبر تاکنون تایید یا تکذیب نشــده است، اما 
همه نشان می دهد پایداری ها روزهای پراختلافی 
را می گذرانند و برخلاف دوره های پیشــین که به 
رقابت با دیگر جریان های اصولگرا می پرداختند، 
این بار رقابت و اختلاف را در درون تشــکیلات 
خود تجربه می کنند.  شاید بخشی از این آشفتگی به 
ریشه داشتن برخی از اعضای آن در دولت سیزدهم 
بازگردد که حالا با شــهادت رئیس جمهور و پایان 
زودهنگام دولت سیزدهم نگران ادامه حضورشان 
در دولت شده اند.  از همین رو بنا برخبرهایی حالا 
این طیف از جریان پایداری با محوریت مقداد نیلی 
تصمیــم گرفته اند در صورت نامــزدی فتاح از او 
حمایت کنند. مقداد نیلی، داماد رئیسی فرزند حسین 
نیلی احمدآبادی، وزیر معادن و فلزات دولت های 
اوایل انقلاب و برادر میثم نیلی، سردبیر رجانیوز و 
یکی از چهره های رسانه ای جبهه پایداری است که 
با انتخاب رئیسی به ریاست جمهوری اگرچه پست 
رســمی به او در دولت داده نشد، اما از همان ابتدا 
همــه خبرها از جایگاه مهم وی در دولت حکایت 

می کرد.
 ازهمین رو شــنیده ها حاکی از آن اســت که 
این بخــش از نیروهای پایداری تصمیم گرفته اند 
پشت فتاح قرار بگیرند تا درصورت پیروزی او در 
انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم حضورشان 
در دولت بعدی نیز اســتمرار پیدا کند. در واقع این 

بخش از جریان پایداری فتاح را گزینه بهتری برای 
خود می دانند. فتاح رابطه بســیار نزدیکی با جبهه 
پایداری دارد.  در کنار اشتیاق بخشی از پایداری ها 
برای ریاست جمهوری فتاح، خبرهای رسیده دیگر 
از تصمیم طیف دیگــری از این جریان با هدایت 
نصرالله پژمان فر، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
یازدهم و یکی از اعضای شــاخص پایداری برای 
حمایت از ســعید جلیلی حکایت می کند.  همه 
اینهــا نشــان می دهد جریان پایداری کــه تازه از 
رقابت های دوازدهمیــن دوره انتخابات مجلس 
بیرون آمده اســت، آماده اجماع نظر بر ســر یک 
نامزد ریاست جمهوری نیست؛ آن قدر که گروهی 
فتــاح را گزینه اصلح و دیگران جلیلی را مطلوب 
می دانند.  نکته مهم اینجاست که اگر در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۹۲ شورای مرکزی جبهه 
پایداری با وجود داشتن سه نامزد از جمله کامران 
باقری لنکرانی وزیر بهداشت احمدی نژاد در دولت 
نهم، ســعید جلیلی دبیر وقت شورای عالی امنیت 
ملی و پرویز فتاح وزیر نیروی دولت نهم، در نهایت 
با حمایت قاطع مرحــوم آیت الله مصباح یزدی از 
لنکرانی، باقری لنکرانــی را به عنوان نامزد نهایی 
ایــن جریان و منتخب خود معرفــی کرد، این بار 
از حضور پدرخوانده ای در این ســطح که حجت 
را بر آن ها در انتخابات ریاست جمهوری ۹۲تمام 
کرد، محروم هستند و بعید است بتوانند به اجماع 
نظری در میان خود بر ســر نامزد اصلح برسند.  از 
همیــن رو، هم فتاح و هم جلیلی با توجه به پایگاه 
رای مشترکشان، راه سختی برای رسیدن به پاستور 
در پیش خواهند داشت )تقسیم این پایگاه رای میان 
دو نامــزد( مگر آنکه هریک به دنبال پایگاه تازه ای 
برای کسب رای باشند که آن هم دراین فرصت کم 

بعید به نظر می رسد.

اختلاف بر سر حمایت از فتاح یا جلیلی؛

جبهه پایداری دیگر پدرخوانده ندارد
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یک فعال سیاسی عنوان کرد ؛


